
 

 

 

 

 

 

 

 

Jézus Él!  

 

Kedves Olvasó! 
 

Pál így ír a római gyülekezetnek: 

A reménységnek Istene pedig töltsön be titeket 

minden örömmel és békességgel a hivésben, 

hogy bővölködjetek a reménységben a Szent-

szellem ereje által. (Róm 15:13) 

Amikor elkezdtem írni ezt a bevezetőt, ez a két 

szó jött fel bennem: Reménységnek Istene. 

Olyan sokan, és olyan sokszor kerülünk re-

ményvesztett helyzetbe, és sajnos keressük 

rossz helyen a megoldást. A gyász, egy elbu-

kott vizsga, egy megtört kapcsolat ki tud szívni 

belőlünk minden reménységet. Ilyenkor gyak-

ran kínlódunk egy darabig, majd megpróbáljuk 

mi megoldani problémáinkat, és szinte elkerül-

hetetlen az újabb kudarc. Olvassuk el még 

egyszer Pál szavait: A reménység Istene tölt-

sön be titeket minden örömmel és békesség-

gel. Annyira vágyom, hogy mindannyian meg-

értsük, Ő tud minket betölteni, és Ő tud nekünk 

valódi és tartós reménységet adni, ami nem 

szégyenít meg. 

Hadd osszak még meg veletek egy gondolatot 

a tegnap 99 évesen elhunyt Billy Grahamtől: 

„Egy nap majd azt olvassátok vagy halljátok, 

hogy Billy Graham halott. Egy szót se higgye-

tek el belőle! Sokkal inkább életben leszek, 

mint most! Csak lakcímet változtattam. Az Is-

ten jelenlétébe költöztem át.” - Billy Graham 

Ez az igazi reménység! 

 

Szeretettel: Szerdi Szilárd lelkipásztor 

 

Miről olvashatsz? 
 

 Válaszok az élet nagy kérdéseire 

A vak hiten túl I. 

Jézus valóban Isten? Egyáltalán állította-e va-

laha Jézus, hogy ő Isten? Íme, néhány bizonyí-

ték Jézus Krisztus életéből arról, hogy miért 

nem „vak hit” benne hinni. 

 

 Van egy megállapodásom a Jóistennel 

Interjú Dabóczi Kálmánnal, a BKK vezérigaz-

gatójával. Beszélgetés hitről, arról, hogy miért 

tartja magát „rendszerhibának”, hogy hogyan 

élte meg a nyári kibertámadást, valamint arról, 

hogy hol szokott feltöltődni a városházi egyez-

tetések után. 

 

 Életem: meghallgatott imák sorozata 

Nyíriné Darázs Erzsébet megrendítő bizonysá-

got szolgáltat arról, hogy Isten közel jön hoz-

zánk már akkor, amikor őt még nem ismerjük, 

és vezeti utunkat, ha kérjük Tőle, minden kö-

rülmény között és azok ellenére. 

 

 Tandem Istennel 

Egy elképzelt beszélgetés Istennel 

 

 

 Az apa helye 10 mai családmodellben 

A nők és a férfiak különbözőek. Ideális, ha egy 

családban jelen van mindkét szülő, vagyis 

mindkét nem viselkedéséből, magatartásából 

mintát kap a gyermek. 
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VÁLASZOK AZ  

ÉLET NAGY KÉRDÉSEIRE 
 

A VAK HITEN TÚL I. 

Jézus valóban Isten? Egyáltalán 

állította-e valaha Jézus, hogy ő 

Isten? Íme néhány bizonyíték Jé-

zus Krisztus életéből arról, hogy 

miért nem „vak hit” benne hinni. 

Paul E. Little írása 

Lehetetlen szilárd álláspontra jutni Isten léte-

zéséről és arról, hogy ő milyen, hacsak ő maga 

meg nem ragadja a kezdeményezést, és fel 

nem fedi saját magát számunkra. 

Végig kell tekintenünk a történelem teljes pa-

norámáját, hogy lássuk, van-e bármilyen jele 

Isten megnyilatkozásának. Ha így teszünk, azt 

látjuk, hogy létezik egy világos jel. Egy eldugott 

palesztinai városban 2000 évvel ezelőtt egy 

gyermek született egy istállóban. Ma az egész 

világ ünnepli Jézus születésnapját – mégpedig 

jó okkal. 

Isten-e Jézus? Állította-e Jézus ma-

gáról, hogy Isten? 

A Bibliában azt olvashatjuk, hogy „amikor Jé-

zus befejezte ezeket a beszédeket, a sokaság 

álmélkodott tanításán,” illetve „úgy tanította 

őket, mint akinek hatalma van, és nem úgy, 

mint az írástudóik”. 

Azonban egy idő után az is feltűnővé vált a 

követői számára, hogy sokkoló, sőt, ijesztő 

kijelentéseket tesz saját magáról. Úgy kezdett 

beszélni magáról, mint aki jóval több, mint egy 

kiemelkedő tanító vagy próféta. Nyíltan hirdetni 

kezdte, hogy ő Isten. A tanításai központjába a 

saját személyét helyezte. A mindent eldöntő 

kérdés, amit a követőinek feltett, az volt, hogy 

„ti kinek mondotok engem?” Amikor Péter vá-

laszolt erre, és azt mondta, hogy „te vagy a 

Krisztus, az élő Isten Fia”, Jézust ez nem döb-

bentette meg, se meg nem feddte Pétert. Épp 

ellenkezőleg, megdicsérte őt! 

Jézus gyakran utalt Istenre úgy, mint a „Én 

Atyámra”, a hallgatói pedig felfogták szavainak 

a súlyát. A Biblia elmondja, hogy „ezért azután 

a zsidók még inkább meg akarták ölni, mert 

nemcsak megtörte a szombatot, hanem saját 

Atyjának is nevezte Istent, és így egyenlővé 

tette magát az Istennel.” 

Egy másik alkalommal azt mondta „én és az 

Atya egy vagyunk.” A zsidók azonnal meg 

akarták kövezni. Erre megkérdezte tőlük, hogy 

melyik jó cselekedetéért akarják megkövezni. 

Azt válaszolták, „nem jó cselekedetért köve-

zünk meg téged, hanem káromlásért, és azért, 

hogy te ember létedre Istenné teszed maga-

dat.” 

Isten-e Jézus? Hogyan gondolkodott 

erről ő maga? 

Amikor egyszer egy béna embert eresztettek le 

hozzá a tetőről, aki azt akarta, hogy meggyó-

gyítsa, Jézus azt mondta: „ember, megbocsát-
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tattak a te bűneid.” A vallási vezetők azonnal 

kifakadtak: „Kicsoda ez, aki így káromolja az 

Istent? Ki bocsáthat meg bűnöket az egy Iste-

nen kívül?” 

Amikor Jézust kihallgatták az életéről, a főpap 

egyenesen neki szegezte a kérdést: „Te vagy a 

Krisztus, az Áldottnak Fia?” 

Jézus ezt mondta: „Én vagyok, és meglátjátok 

az Emberfiát, amint a Hatalmas jobbján ül, és 

eljön az ég felhőiben.” 

A főpap erre megszaggatta a ruháit, és így 

szólt: „Mi szükségünk van még tanúkra?” 

Jézus kapcsolata Istennel annyira szoros volt, 

hogy számára az emberek hozzáállása Isten 

felé megegyezett azzal, ahogyan hozzá viszo-

nyultak. Így őt ismerni ugyanaz volt, mint Istent 

ismerni. Őt látni ugyanaz volt, mint Istent látni. 

Benne hinni ugyanaz volt, mint Istenben hinni. 

Őt elfogadni ugyanaz volt, mint Istent elfogad-

ni. Őt gyűlölni ugyanaz volt, mint Istent gyűlöl-

ni. És őt tisztelni ugyanaz volt, mint Istent tisz-

telni. 

Isten-e Jézus?  

Lehetséges következtetések. 
 

„Krisztus állításaival szembesülve csak négy 

lehetőségünk van: hazug volt, elmebeteg, egy 

legenda, vagy maga az Igazság.” 

A kérdés az, hogy igazat mondott-e? 

Lehet, hogy Jézus hazudott, amikor azt mond-

ta, hogy ő Isten. Talán tudta, hogy nem Isten, 

de szándékosan megtévesztette a hallgatóit, 

hogy tekintélyt adjon a tanításának. Kevesen 

vannak azok – ha vannak egyáltalán ilyenek –, 

akik ezt az álláspontot képviselik. Még akik 

tagadják is istenségét, azok is elismerik, hogy 

kimagasló erkölcsi tanító volt. Csak azt nem 

veszik észre, hogy a két állítás ellentmondás-

ban van. Jézus nehezen lehetne tiszteletremél-

tó erkölcsi tanító, ha szándékosan hazudott 

volna a tanításának a legfontosabb pontja kap-

csán – azzal kapcsolatban, hogy kicsoda ő. 

Egy másik lehetőség, hogy Jézus őszinte volt, 

de becsapta saját magát is. Ma is van egy kife-

jezés, amit azokra használunk, akik Istennek 

képzelik magukat: azt mondjuk rájuk, hogy 

„elmebeteg”. De ahogy Jézus életét nézzük, 

nem találunk olyan kiegyensúlyozatlanságra 

vagy más elváltozásra utaló bizonyítékot, amit 

egy őrültnél látunk. Épp ellenkezőleg: Jézus 

még nagy nyomás alatt is meg tudta őrizni hi-

degvérét. 

Egy harmadik alternatíva, hogy Jézus lelkes 

követői olyan szavakat adtak a szájába, amiket 

ő is döbbenten hallgatott volna, és ha vissza-

térne, azonnal elkergetné őket. A modern ré-

gészet azonban alaposan rácáfol erre az elmé-

letre. Jézus négy életrajzának megírásakor 

még sok olyan ember életben volt, akik látta, 

hallotta és követte Jézust. Az evangéliumi be-

számolók olyan tényeket és leírásokat tartal-

maznak, amiket Jézus szemtanúi erősítettek 

meg. Máté, Márk, Lukács és János evangéliu-

ma éppen a korai keletkezése miatt bírt olyan 

széles körű ismertséggel és hatással, szemben 

a kitalációkon alapuló gnosztikus evangéliu-

mokkal, amik évszázadokkal később jelentek 

meg. 

Jézus nem volt hazug vagy elmebeteg. A sze-

mélye nem a történelmi valóságtól elszakadt 

kitaláció. Az egyetlen fennmaradó lehetőség, 

hogy Jézus igazat mondott, amikor azt állította, 

hogy ő Isten. 

Isten-e Jézus? Bebizonyította vala-

hogy? 

Bizonyos szempontból nem sokat számít, hogy 

ki mit mond. Beszélni könnyű. Bárki bármit ál-

líthat, mások is voltak, akik Istennek mondták 
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magukat. Én is mondhatnám, hogy Isten va-

gyok, de a kérdés, amire mindannyiunknak 

válaszolnia kell, az az, hogy milyen bizonyíté-

kokkal támasztjuk alá ezt az állításunkat? Az 

én esetemben öt percbe sem telne a cáfolat. 

(És valószínűleg a te esetedben sem.) 

De amikor a Názáreti Jézusról van szó, a dolog 

már nem ilyen egyszerű. Ő bizonyítani tudta 

ezt az állítását. Azt mondta „ha nekem nem is 

hinnétek, higgyetek a cselekedeteknek, hogy 

felismerjétek és tudjátok: az Atya énbennem 

van, és én az Atyában.” 

 

 

Jézus élete  

Egyedülálló erkölcsi tartása 

Az erkölcsei egybevágtak azzal, amit állított. 

Megengedhette magának, hogy az ellenségei-

től megkérdezze: „Közületek ki tud rám bűnt 

bizonyítani?” Válaszként mély csend követke-

zett, noha olyanokhoz beszélt, akik szívesen 

rámutattak volna bármilyen jellemhibájára. 

Olvasunk arról, hogy Jézust megkísértette a 

Sátán, de soha egyetlen bűn megvallását sem 

halljuk a részéről. Sosem kellett bocsánatot 

kérnie, noha a követőinek meghagyta, hogy így 

tegyenek. 

A bűnösség ilyen mértékű hiánya Jézus részé-

ről különösen annak fényében mellbevágó, 

hogy ez teljesen ellentmond bármilyen törté-

nelmi korban élő szentek és misztikusok ta-

pasztalatának. Minél közelebb kerül valaki Is-

tenhez, a tökéletességhez, annál jobban 

szembesül saját kudarcaival, romlottságával és 

hiányosságaival. Minél közelebb áll a ragyogó 

fényhez, annál jobban tudatára ébred, hogy 

szüksége lenne egy alapos fürdésre. Ez az 

erkölcsi igazság bárkire alkalmazható. 

Az is megdöbbentő, hogy János, Péter és Pál, 

akiket kora gyerekkoruktól kezdve a bűn egye-

temességére tanítottak, mind Krisztus bűnte-

lenségét hirdették: „ő nem tett bűnt, álnokság 

sem hagyta el a száját”. 

Még Pilátus is, aki Jézust halálra ítélte, meg-

kérdezte: „De mi rosszat tett?” Miután hallotta 

a tömeget, a következőt mondta: „Ártatlan va-

gyok ennek az igaz embernek a vérétől.” A 

tömeg könyörtelenül követelte, hogy Jézust 

feszítsék meg (istenkáromlásért, amiért Isten-

nek mondta magát). Krisztus keresztre feszíté-

sekor őrködő római százados a következőt 

mondta: „Bizony, Isten Fia volt ez!” 

Jézus élete  

A betegek megyógyítása 

Jézus folyamatosan megmutatta a hatalmát a 

betegségek és más testi bajok felett. A bénák 

jártak, a némák beszéltek, a vakok láttak általa. 

Néhány gyógyítása olyan veleszületett problé-

mákra irányult, amik nem reagáltak semmilyen 

kezelésre. 

Például az az ember, aki már születése óta vak 

volt. Mindenki úgy ismerte, hogy ő a „a temp-

lom melletti koldus”. Jézus mégis meggyógyí-

totta. Amikor a hatóságok kikérdezték a kol-
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dust, hogy mi történt, ő azt mondta: „egyet tu-

dok: bár vak voltam, most látok!” Elképedt 

azon, hogy a vallási vezetők nem ismerik el ezt 

a „gyógyítót” Isten Fiának. „Örök idők óta nem 

hallotta senki, hogy valaki megnyitotta volna 

egy vakon született ember szemét.” Számára 

nyilvánvaló volt a bizonyíték. 

Jézus élete  

Uralma a természet felett 

Jézus magán a természeten is megmutatta a 

hatalmát. Egyetlen szóval lecsendesített egy 

dühöngő vihart a Galileai-tengeren. Akik a 

csónakban ültek, el voltak hűlve, és azt kérdez-

ték „Ki ez, hogy a szél is, a tenger is engedel-

meskedik neki?” A vizet borrá változtatta egy 

esküvőn. Egy 5000 fős masszív embertömeget 

lakatott jól öt kenyérrel és két hallal. Egy gyá-

szoló özvegynek visszaadta egyetlen fiát, fel-

támasztva őt a halálból. 

Lázár, Jézus egyik barátja már négy napja volt 

a sírban, Jézus mégis azt mondta neki: „Lázár, 

jöjj ki!”, és a sokaság szeme láttára drámai 

módon visszahozta őt az életbe. Óriási jelentő-

ségű, hogy még az ellenségei sem tagadták 

ezt a csodát. Ehelyett elhatározták, hogy meg-

ölik. „Ha egyszerűen csak hagyjuk őt, mindenki 

hisz majd benne” – mondták. 

 

Jézus élete – A feltámadás 

Jézus végső bizonyítéka isteni mivolta felől a 

saját feltámadása a halálból, amit élete során 

világosan, öt alkalommal is megjósolt. Meg-

mondta előre, hogy konkrétan hogyan fogják 

megölni, és hogy három nappal később fel fog 

támadni a halálból. 

Mindenképpen ez volt a legnagyobb próba. Ezt 

a kijelentést könnyű volt ellenőrizni: vagy meg-

történik, vagy sem. Vagy megerősíti mindazt, 

amit Jézus előtte saját magáról mondott, vagy 

elsöpör mindent. Számunkra is óriási jelentő-

séggel bír, hogy Jézus feltámadása a halálból 

vajon igazolja vagy nevetségessé teszi az 

olyan kijelentéseket, mint például: „Én vagyok 

az út, az igazság és az élet; senki sem mehet 

az Atyához, csakis énáltalam.” „Én vagyok a 

világ világossága: aki engem követ, nem jár 

sötétségben, hanem övé lesz az élet világos-

sága.” „Én örök életet adok nekik…” (akik hisz-

nek benne). 

Így a saját szavaival kínálja fel a bizonyítékot: 

„Az Emberfia emberek kezébe adatik, megölik, 

de miután megölték, három nap múlva feltá-

mad.” 

 

Mit jelenthet mindez 

„Beszélni könnyű. Bárki bármit állíthat. De ami-

kor a Názáreti Jézusról van szó, a dolog már 

nem ilyen egyszerű… neki megvoltak a bizonyí-

tékai, hogy alátámassza állítását.” 

Egyrészt, ha Krisztus feltámadt, akkor biztosan 

tudhatjuk, hogy Isten létezik, ráadásul, hogy 

milyen is ő, és hogy hogyan ismerhetjük meg 

személyesen. Az univerzum megtelik céllal és 

értelemmel, és lehetővé válik az élő Isten meg-

tapasztalása ebben az életben. 

Másrészt, ha Krisztus nem támadt fel a halál-

ból, akkor a kereszténységnek nincs realitása. 

A mártírok, akik énekelve mentek az oroszlá-

nok elé, szerencsétlen becsapott bolondok vol-

tak. Akárcsak a misszionáriusok, akik az életü-

ket adták, hogy ezt az üzenetet másoknak el-

vigyék. 

Pál, a híres apostol írta: „Ha Krisztus nem tá-

madt fel, akkor hiábavaló a mi igehirdetésünk, 

de hiábavaló a ti hitetek is.” Pál a keresztény-

ség ügyét teljes egészében Krisztus feltáma-

dására alapozta. 

 

https://www.everystudent.hu/a/hiten.html 

 

 

https://www.everystudent.hu/a/hiten.html
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 „Van egy megállapodásom  

a Jóistennel”  

 

 
 

interjúkivonat Dabóczi Kálmánnal,  

a BKK vezérigazgatójával  
 

Dabóczi Kálmán három éve vezeti nemcsak a 

főváros, hanem az egész ország egyik legna-

gyobb médiafigyelmet kiváltó vállalatát. Habár 

a BKK vezér és hétgyermekes édesapa nem 

úgy köszön a liftben a kollégáinak, hogy 

Laudetur Jesus Christus, mégis tudják róla, 

hogy nem a kameráknak vallásos. Beszélgetés 

hitről, arról, hogy miért tartja magát „rendszer-

hibának”, hogy hogyan élte meg a nyári 

kibertámadást, valamint arról, hogy hol szokott 

feltöltődni a városházi egyeztetések után. 

 

Melyikről nehezebb beszélnie: a BKK-ról 

vagy a hitéről? 

 

Talán a hitről való beszéd a nehezebb, ennek 

több oka is van. Elsődlegesen azért van így, 

mert abban a korszakban, amelyben felnőt-

tünk, a keresztény értelmiségi családokban 

jobban benne volt a „katakomba keresztény-

ség”. A hitet beszorították a vasárnapi keresz-

ténységbe, mi pedig ellenálltunk a rendszer-

nek. Sokkal tisztább üzenete volt a keresz-

ténység vállalásának, éppen ezért sokkal egy-

szerűbb volt értelmiséginek lenni akkor. Amit a 

hatalom csinált, azzal szemben az ember el-

foglalta a pozíciót, a fekete fekete volt, a fehér 

pedig fehér. Éppen ezért a hitről nem beszél-

gettünk annyit, hanem mindenki a saját maga 

kis szűk mikrokörnyezetében megpróbálta 

megélni. 

 

Ennek fényében hogyan vélekedik a 777 

mottójáról, arról, hogy „a hit nem magán-

ügy”? 

 

Maximálisan egyetértek vele. Hogyha az em-

ber életét az Isten egyszer megérintette, akkor 

onnantól kezdve olyan belső tűz van benne, 

amely áthatja az életének minden dimenzióját. 

Ha nincs meg benne ez a tűz, akkor valószínű-

leg még nem érintette meg. Ezzel nem ítéletet 

akarok mondani bárki felett, mert ez egy telje-

sen természetes folyamat. Én ezt a fajta meg-

érintettséget 30 éves korom felett éltem át, ad-

dig a jól nevelt „így szoktuk, így csináljuk” kato-

likusok életét éltem. 

 

Ekkor egy konkrét változás történt, vagy ez 

egy folyamat végállomása volt? 

 

Folyamat, de egy pillanathoz is köthető. Be-

kapcsolódtunk a MÉCS családközösség moz-

galomba, amelynek egyik lelkigyakorlatán tény-

leg azt tapasztaltam, hogy a Jóisten megérinti 

a szívemet. Nehéz ezt szavakba önteni, de 

egyértelműen éreztem: fantasztikusan felsza-

badító volt ezt a katartikus élményt átélni. 

 

Addig mindig csak tanítottam, hogy hogyan 

kéne kereszténynek lenni, ekkor pedig rájöt-

tem, hogy ez az én életemben is működik. 

 

Innentől kezdve tudom átélni a Szentlélek ve-

zetettségét, ami egy csodálatosan új dimenzió. 

Ez persze nem azt jelenti, hogy ülök a szé-

kemben és egyszer csak jön a sugalmazás, 

hogy a hármas metró pótlását hogyan kéne 
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megoldani, nem ilyen direkt dolgokra kell gon-

dolni. 

 

Egy korábbi interjújában humorosan csak 

„rendszerhibának” titulálta saját magát, 

utalva arra, hogy ritkán kerül ilyen magas 

pozícióba egy 7 gyermekes családapa, aki 

bátran tesz tanúságot a hitéről, az általa 

vallott értékekről. Hogyan éli meg a min-

dennapokban ezt a rendszerhibát? 

 

Nehéz erről úgy beszélni, hogy ne lehessen 

rosszindulatúan kiforgatni. Visszaugornék arra 

a gondolatomra, hogy nehezebb ma keresz-

tény értelmiséginek lenni, mint a rendszervál-

tás előtt. Akkor egyértelműbb állapotok voltak, 

most látunk egy alapvetően nagyon pozitív és 

jó értékrendű erőteret, viszont annak a min-

dennapos megnyilvánulásai és kísérőjelensé-

gei mellett meg nem lehet elmenni szó nélkül. 

Ezt a kettősséget jelenleg sem lenyelni, sem 

pedig kiköpni nem tudja a keresztény értelmi-

ség, de azt gondolom, hogy ez igaz az egész 

magyar értelmiségre is. Vagy démonizálja az 

egészet, és azokat az értékeket, eredményeket 

is megtagadja, amelyek objektíven nézve is 

pozitívak, vagy letagadja a valóságot, hogy ne 

kelljen szembesülni a problémákkal, például a 

korrupcióval. Szerintem a keresztény felelős-

ség pont itt jön elő, hogy az ember merje az 

értékek melletti elkötelezettségét nyíltan vállal-

ni. Egyrészről ki kell állni a hatalom által – hi-

tem szerint helyesen – megfogalmazott értékek 

mellett, mint az életközpontúság, a 

családbarátiság, a hazafiság, mert ezeknek 

közösségépítő, megtartó erejük van. Másrész-

ről viszont rá kell szorítani a mindenkori kor-

mányzatot, hogy a hatalmát valóban a közjó 

érdekében használja és ne egy szűk csoport 

gazdasági érdekei mentén. Az igazi kihívás az, 

hogy a rendszer mutat-e nyitottságot az önkor-

rekcióra és öntisztulásra. Azért nevezem ma-

gamat rendszerhibának, mert ezt a fajta kriti-

kus értelmiségi gondolkodásmódot nem látom 

rendszerszinten a vezetői kiválasztási szem-

pontok között. 

 

Mennyire kerül előtérbe a hite a munkája 

során, a kollégái tudják azt, hogy hívő? 

 

Teljesen vállalom a kollégáim felé, de nyilván 

nem Laudetur Jesus Christus felkiáltással kö-

szöntöm őket a liftben, és ez így is van rend-

jén. 

 

Az biztos, hogy a kollégáim sokszor nem látják, 

hogy mit teszek értük, mint jelent a „lélekben 

hordozás”. 

 

Például ha a folyosón velem szembe jön egy 

szomorú munkatársam, akkor rákérdezek, 

hogy mi a baj, vagy csak elmondok magamban 

egy fohászt érte. Ez nyilván nem a közleke-

désszakmai feladatok közé tartozik, de ezt a 

dimenziót én legalább annyira értékesnek gon-

dolom, mint a szakmai eredményeinket. 

 

Az irodájának ablaka a Bazilikára néz, gon-

dolom aligha véletlenül… 

 

Nem véletlen, minden reggel ez az iránytű, 

mikor dolgozni kezdek. Nagy szívfájdalmam, 

hogy a templomok nagy része nem megköze-

líthető hétköznap. Nem a „tárjátok ki a kapukat” 

szemléletmódot hirdetik, ami pedig hozzám 

nagyon közel áll. 

 

Három éve dolgozik a BKK vezérigazgató-

jaként: ez az időszak megerősítette a hitét, 

vagy megpróbáltatások elé állította? 

 

Nagyon erősen dolgozik rajtam ez feladattö-

meg, mert ennyire közpolitikailag kitett pozíció-

ban nem voltam még, ez számomra is újdon-

ság. Tudtam, sejtettem, hogy mivel jár, de ami-

kor ezt konkrétan átéli az ember, akkor azért 

ez nehezebb. 
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Azzal a Dabóczi Kálmánnal, akit az újságokból 

kiolvasok, én kezet se fognék. 

 

Ordító különbség van aközött, ami újságolva-

sóként, közösségi médiafogyasztóként ki tud 

alakulni egy közpolitikai szereplőről és a valódi 

személyisége között. Ahhoz, hogy ne veszít-

sem el a belső biztonságérzetemet a nehéz 

időszakokban, fontos valamibe, vagy inkább 

valakibe kapaszkodnom. Például a tavaly nyári 

vizes világbajnokságra időzített kibertámadás 

és kommunikációs hadjárat időszaka alatt napi 

tematikus forgatókönyv mentén tömegével 

kaptam a privát közösségi média felületeimre 

kamuprofilokról a gyűlölködő üzeneteket. Eb-

ben a tavaly nyári időszakban a legfontosabb 

kapaszkodóm az Isten-kapcsolatom volt, illetve 

a családom. 

 

Örülök, hogy Ön hozta szóba a nyári történ-

teket, amelynek részletes elemzésére nyil-

ván nem a 777 a legalkalmasabb felület: de 

ezek szerint a hitének fontos szerepe volt 

azokban a napokban, amikor az egész or-

szág erről a bizonyos kibertámadásról be-

szélt… 

 

Furcsán hangzik, de nekem van egy „megálla-

podásom” a Jóistennel: én mindig ott voltam, 

és annyi ideig voltam ott, ameddig a Gondvise-

lés úgy gondolta, hogy feladatom van. Ide is 

úgy kerültem, hogy nem én kerestem magam-

nak ezt a feladatot, tudtam, hogy folyamatos 

támadásoknak leszek majd kitéve. A nyári tör-

téntekből nagyon sokat tanultam, mind emberi-

leg, mind kommunikációs szempontból is. 

Gyönyörű szépen megrostálta a „baráti” körö-

met, kiderült, hogy kik azok, akik felülnek a 

kommunikációs hadjáratnak anélkül, hogy 

egyáltalán megkérdeztek volna engem. Ami 

különösen nehéz volt a nyári helyzetben, hogy 

a feleségem akkor volt 32-34 hetes a hetedik 

gyermekünkkel, nagyon fontos volt, hogy a 

családom ne szenvedjen – szó szerint – sem-

milyen sérülést. 

 

Azóta természetesen megszületett a hetedik 

gyermeke, milyen érzésekkel tölti el, hogy 

majdnem egy futballcsapatnyi ember alkot-

ja a szűk családját? 

 

Bernát megszületése leírhatatlan érzéseket 

váltott ki, nemcsak belőlem, hanem 

mindannyiunkból. Nagyon sokat „nyert” vele az 

egész család, a testvéreiből fantasztikus, eddig 

nem ismert erényeket váltott ki, de a felesé-

gemmel való kapcsolatunk is teljesen új lendü-

letet kapott. 

 

Szinte elképzelni is lehetetlen, hogy nap-

közben Budapest városának közlekedéséről 

dönt, míg este már pelenkázik hat gyermek-

kel karöltve. Hogyan tudja megvalósítani, 

hogy nem viszi haza a munkát? 

 

Vannak olyan kis szabályaim, amelyek segíte-

nek ebben a szerepváltásban. Például hazafe-

lé a kocsiban már nem telefonálok, mert külön-

ben időbe telne, amíg lecsengenének a ben-

nem lévő gondolatok. Nem akarom elkiabálni, 

de úgy érzem, hogy jól tudom kezelni a helyze-

tet, ebben pedig a már említett nyári esemé-

nyek is segítettek. Tudatos döntést kell meg-

hozni, hogy ott akarok lenni az életükben, a 

családommal szeretnék lenni. Büszke vagyok 

rá, hogy az első négy hónapban csak én für-

dettem a kicsit. 

 

Korábban egy eseményen említette, hogy a 

reggeli utazásait a gyerekekkel szintén 

igyekszik tartalmasan eltölteni…. 

 

Idén már két hullámban hozzuk be a felesé-

gemmel a gyerekeket a városba, van egy korai 

és egy későbbi „járat”. 

Bevett szokás, hogy az autóban ilyenkor imád-

kozni szoktunk közösen. 
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Az egyik imaszándék – amelyet a gyerekek 

mostanában már maguktól mondanak – a vá-

ros és az ország vezetőiért szokott lenni, hogy 

a közjót szolgálják, ne a saját érdekeiket. Ezzel 

az állandó fohásszal állítom, hogy a gyerekek 

többet tesznek a közjó és a magyar politikai 

élet tisztaságáért, mintha plakátokkal kampá-

nyolnának. Gondoljunk csak bele, hogy milyen 

lenne áprilisig a közhangulat, ha sokan csatla-

koznának ehhez az imához… 

 

Híres és igencsak közhelyes mondás, hogy 

minden sikeres férfi mögött áll egy nő… 

 

Alapjáraton vitatkoznék azon, hogy sikeres 

vagyok-e, mert ez relatív. De egyébként való 

igaz, hogy nagyon sokat köszönhetek Verának, 

akivel 22 éve vagyunk házasok. Érdekesség, 

hogy én hatgyerekes családból származom, 

míg a feleségem egyedüli gyermek, tehát ez a 

hatalmas család egy teljesen új helyzet a szá-

mára, de döbbenetesen jól veszi az akadályo-

kat. A mi házasságunk is végigment nagyon 

komoly hullámvölgyeken, válságokon, de a 

kegyelem csodájából egyben vagyunk. Fontos 

hangsúlyozni, hogy nem a gyerekek miatt vol-

tak ezek a nehéz időszakok, hanem az emberi 

gyarlóság és önzőség miatt. 

 

Minden buktatóból megerősödve jöttünk ki, 

hála Istennek. 

 

A közösségi oldalán megosztott egy fotót, 

amelyen Böjte Csaba testvér öleli át a csa-

ládját, és úgy imádkoznak közösen. Mit je-

lentett a Dabóczi családnak az a pillanat? 

 

Csaba testvérrel decemberben Parajdon talál-

koztunk, a szokásos karácsonyi összejövete-

lén. Jólesett a természetessége és közvetlen-

sége, én pedig arra kértem, hogy áldja meg a 

családunkat. Megható módon történt ez a 

megáldás, a gyerekeinknek is egy maradandó 

élmény volt. Ezekbe a kegyelmi pillanatokba 

lehet később belekapaszkodni, ezekből lehet 

erőt meríteni. 

 

 
 

Mibe tudnak a 777 olvasói belekapaszkodni, 

főleg a fiataloknak mit üzenne? 

 

Legyenek elég bátrak feltenni a kérdést, hogy 

van-e célja az életemnek, és ha igen a válasz, 

akkor mi az? Ebben a célkeresésben szeret-

ném őket erősíteni, és buzdítani arra, hogy ne 

meneküljenek el a kérdések elől a virtuális va-

lóságba. Ha a környezetükben megtalálják a 

válaszokat, akkor legyen bátorságuk és erejük 

ezeket beépíteni az életükbe. 

 

Hiába nőttem fel én is egy 

„agyonpasztorált” keresztény családban, 

nekem is fel kellett tennem a kérdést, hogy 

mi a célja az életemnek. 

 

Végig kell menni ezen az úton, amelyen lesz-

nek persze visszacsúszások, eltávolodások, de 

megéri kitartani. A másik, amit üzennék, az az 

élet szeretete és az élet igenlése. Ne féljenek 

vállalni az életet, időben vállalni a gyerekeket, 

mert rajtuk keresztül a Jóisten nagyon sok 

mindenre meghívja őket és vezeti útjukat. 

 

Martí Zoltán 

 

https://777blog.hu/ 

https://777blog.hu/2018/01/28/van-egy-megallapodasom-joistennel-interju-daboczi-kalmannal-bkk-vezerigazgatojaval/
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Életem: meghallgatott 

imák sorozata 
 

 
 

A tavaly nyáron bemerítkezett új gyülekezeti 

tagok sorában most Nyíriné Darázs Erzsébettel 

beszélgettem arról, hogy találkozott Istennel. A 

bővebb terjedelmet egyrészt az indokolja, hogy 

számos bizonyságot is megoszt arról, hogy 

Isten az imameghallgatás Istene, sokszor még 

szánkon sincs a szó, de ő már válaszol. De 

azért is, mert megrendítő bizonyságot szolgál-

tat arról, hogy Isten közel jön hozzánk már ak-

kor, amikor őt még nem ismerjük és vezeti 

utunkat, ha kérjük Tőle, minden körülmény kö-

zött és azok ellenére. 

 

Mi volt az első alkalom, amire vissza tudsz 

emlékezni, amikor találkoztál Istennel? 

 

Gyerekkoromban sokat voltam a nagyszüleim-

nél, akik együtt éltek a dédmamámmal, és ta-

lán ő beszélhetett nekem Istenről. Akkor kezd-

tem el gondolkodni, ki is lehet Isten? Kiben 

kellene hinnem, és miért? Ha mások hisznek, 

akkor én sem akarok lemaradni, és én is meg 

akarom ismerni. Mivel azt hallottam, beszél-

getni lehet vele és kérni is, így gondoltam, én 

is megkeresem őt!  

Külön szobában egyedül aludtam, és féltem 

esténként, de mikor Istenhez beszéltem, min-

dig valami nyugalom töltött el. Összekulcsolt 

kézzel feküdtem a sötét szobában, és minél 

jobban szorítottam a kezem, annál jobban 

éreztem, hogy nem vagyok egyedül. Azt gon-

doltam, a szorítással az ő kezét fogom, és így 

jobban figyel rám. Sajnos, a szüleim sokat ve-

szekedtek, és nem igazán éreztem a szerete-

tüket. Apukám szigorú volt, és sokat bántott 

tettlegesen. Ráadásul úgy éreztem, a 8 évvel 

fiatalabb öcsémet jobban szeretik, mert ő fiú. 

Sokat vigyáztam rá, és mostam gyerekként a 

pelenkáit, amit igazságtalannak tartottam, mert 

emiatt sokszor kimaradtam az utcabeli gyere-

kek játékaiból, és ezért sokat haragudtam a 

kistesómra, hiszen azt gondoltam, minden mi-

atta van. 

Az első imameghallgatásom hozzá kötődik: 

Egyik este, mikor én voltam bent vele a szobá-

ban, nem figyeltem rá, és a forró kályhának 

támaszkodva állt fel, ami persze megégette a 

kezét. Rettenetes nagy vízhólyag lett a kezén, 

és én nagyon megijedtem, hogy komolyabb 

baja lesz, ezért mikor a szüleim jól leszidtak és 

kizavartak a szobából, elvonultam imádkozni, 

hogy vigyázzon a testvéremre, és bocsássa 

meg, hogy olyan sokat haragudtam rá. Akkor 

nem csak a jelenlegi helyzetért imádkoztam, 

hanem a jövőjéért is. Ez volt az első olyan ima, 

amiben a jövőre is gondoltam, és még ma is 

eszembe jut, mikor látom a testvérem sikereit. 

Sajnos, volt egy negatív imakérésem is a bán-

talmazások miatt. Úgy gondoltam, egyetlen 

módja annak, hogy normális gyerekkorom le-

gyen, ha megkérem Istent, hívja magához az 

apukámat, mert akkor megszűnnek a bántal-

mazások és a veszekedések. Ráadásul még 

azzal is ijesztgettek, hogy beadnak intézetbe, 

ha nem jól tanulok… megjegyzem, négyes ta-

nuló voltam! 

Nagyon megijedtem, mikor a kérés valóssággá 

vált, és megtaláltam apukámat összeesve 

egyik reggel. 

Nem tudtam felfogni, ami történt, és vívódtam 

magamban, hogy mindez miattam történt. 
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Ma már tudom, másképp is imádkozhattam 

volna. Pár éve elővettem egy gyerekkori közös 

képet, és bocsánatot kértem tőle, amiért nem 

azt kértem, hogy változzon meg, és hogy sze-

ressen. 

 

Néhány évvel ezelőtt kezdted újra keresni 

Istent. Ez hogyan történt?  

 

Később sem szakadt meg a kapcsolatunk Is-

tennel, de igazából az esküvőre való készülő-

dés kapcsán kezdtem el újra Istennel foglal-

kozni. Szerettem volna templomi esküvőt, de a 

plébános ezt csak akkor engedélyezte, ha já-

rok jegyes oktatásra és hittanra, valamint ha 

leszek elsőáldozó! Először nem értettem, de 

mára már hálás vagyok neki mindenért. 

Minden vasárnap templomba jártam, és hall-

gattam Isten igéjét, és péntekenként böjtöltem. 

Úgy éreztem, Isten gyermeke vagyok, végre 

eljött az én időm, hiszen mindig mellettem volt, 

és most én szeretnék neki bizonyítani. A prédi-

kációkból mindig tanultam valamit, és egyre 

jobban figyeltem magamra, mert meg akartam 

változni. 

A családból sokan nem értették, mi van velem, 

kinevettek, de nem érdekelt. Azt gondolták, ezt 

csak az esküvő miatt csinálom, de már rég 

nem arról volt szó. 

A lelkiatyával baráti kapcsolat alakult ki, így a 

hittanos gyerekek táboroztatásában, karácso-

nyi műsorban is aktív szereplő voltam. Sőt, 

még Rómában is voltam zarándokúton 1999-

ben. 

A férjem sajnos nem tartott velem a hitéletben, 

de elfogadta. Szerettünk volna közös gyereke-

ket, de sajnos nem jött össze. Csalódott vol-

tam, de nem adtam fel. Majd tíz év után lom-

bikbébiprogrammal elsőre sikerült, ami elég 

ritka. Akkor megígértem, hogy a gyerekeimet 

keresztény módon nevelem, és mindent meg-

teszek, hogy ezen az úton maradjanak. Ikreket 

szerettem volna, egy fiút és egy lányt! Az imá-

im meghallgatást nyertek, és minden, amit sze-

rettem volna, valóssággá vált. Hihetetlen sze-

rencsésnek éreztem magam! Volt egy szerető 

férjem és két gyermekem, akiket boldogan ne-

velhettünk. Nem volt vita, nem volt veszeke-

dés, mint az én gyerekkoromban, és velem volt 

Isten. Mindig hálát adtam mindezért, és sajnál-

tam azokat, akik nem így éltek.  

Már Cegléden laktunk, de én minden vasárnap 

a gyerekekkel Tápiószőlősön jártam templom-

ba. 

Aztán egy nap az Atya azt mondta, elhelyezik 

a faluból. Nagyon megijedtem, mi lesz velem, 

hiszen a prédikációi, a barátsága, az őszinte 

beszélgetések nagyon sokat jelentettek szá-

momra, de erre ő azt mondta, nem a pap miatt 

kell járni templomba. Ma már azt gondolom, 

így kellett történnie. Ott abban a közösségben 

már nem éreztem jól magam. Kezdtem hanya-

golni a vasárnapi miséket, és olyan dolgok 

kezdtek el zavarni a templomban, amiket előtte 

nem éreztem: a kötelező térdelések, felállások, 

szobrok, rózsafüzérezések stb. 

Mivel Cegléden laktunk, imádkoztam Istenhez, 

hogy itt helyben mutasson nekem egy közös-

séget, ahol tovább fejlődhetek, és ahova a gye-

rekeimet is vihetem, taníthatom. 

Hétvégente a mellettünk lévő kollégiumból di-

csőítő énekeket hallottam, és mindig nagy 

öröm töltötte el a szívemet, nagyon vágytam 

közéjük énekelni. Miközben hallgattam, azt 

mondtam: Istenem segíts nekem, már nem 

templomba vágyom szobrok közé, hanem egy 

közösséghez, ahol énekelhetek én is, és ahol 

érezhetem jelenléted a szívemben. De hová 

menjek?  

Vártam a választ. és egyik nap, mikor a férjem 

hazajött, mondta, hogy Krizsán Ervinék – akik-

nek az újságjába cikkeket írt – keresztény nyári 

tábort szerveznek náluk, és vigyem el a gyere-

keket, hogy ne üljenek itthon. Nem ismertem 
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őket személyesen, nem is voltak szimpatikusak 

nekem, de beleegyeztem. Kedvesen fogadtak, 

és megkértek, maradjak én is. Semmi kedvem 

nem volt, inkább kitaláltam volna valamit, de 

hirtelen nem jutott eszembe semmi. 

Már azon a napon a gyerekek is és én is annyi-

ra jól éreztük magunkat, hogy azóta is járunk a 

gyerek-, később a tini csoportba és a felnőtt 

alkalmakra. Isten Nettit adta nekem és a gye-

rekeknek tanítónak, és imáim ismét meghallga-

tásra találtak ebben a közösségben. Sokat 

énekeltünk, imádkoztunk együtt, egymásért 

kötöttségek nélkül. Úgy érzem, végre a helye-

men vagyok. Nettinek és Ervinnek köszönhe-

tem a gyermekeim és saját magam hitben való 

fejlődését és azt, hogy most a Kecskeméti 

Pünkösdi Gyülekezethez tartozhatunk. 

Tudom, hogy nagyon szereted a dicsőítő 

dalokat. Van olyan, aminek a szövege na-

gyon összecseng a te Istennel való kapcso-

latoddal? 

„Nincs más cél, és nincs más út. Nincs más 

kéz, mi értünk nyúlt. Ha szomjas vagy, nincs 

más kút. Jézus az egyetlen!” 

Miért döntöttél úgy, hogy engedelmeskedve 

Jézus parancsának bemerítkezel? 

Ezt a hosszú utat megtéve szerettem volna 

megköszönni és bizonyítani Istennek azzal, 

hogy a gyerekekkel együtt bemerítkezem, és 

kitartok mellette életem végéig, bármilyen ne-

hézségekbe is ütközzek. 

Krizsán Anett 

 

 

Bemerítés 
 

Döntöttem,  

Elindulok a krisztusi úton.  

Vissza, már nem megyek!  

Elmerülök a keresztség vizében,  

Feljövök tisztán.  

Otthagyok, minden szennyet, mocskot,  

a bűnös múltat.  

Csak Ő és én.  
 

Fehér ruhám büszkén és bátran viselem.  

Most már, Övé az életem!  

Várva várom, hogy Szent Lelke betöltsön,  

és elvezessen minden igazságra.  

Isten Igéje feleljen meg minden gazságra.  

Mert kezemben tartom Kétélű kardom.  

Üdvösség sisakját fejemen viselem.  

Derekamon Igazság szeretet öve van.  

A Megigazulás páncélja mellkasomon.  

Lábamon saru, mely az Evangélium  

hirdetésének készségével ruház fel.  

Másik kezemben a Hit pajzsa,  

ami a gonosz nyilaitól véd meg.  
 

Imádságaimban megemlékezem rólatok.  

Mert már közösségben,  

Egységben vagyok köztetek.  

Közösen,  

Egy célért megyek veletek.  

Életem gyümölcsfáján a szeretet, öröm,  

békesség, béketűrés, szívesség, jóság,  

hűség, szelídség, mértékletesség.  

Csodás gyümölcsökként érésre,  

Ajándékaim kicsomagolásra várnak.  

Nekifeszülve futok egyenest a cél felé.  

 

Ha elesek, felkelek.  

Állhatatos és kitartó leszek.  

Mert szeretetben szeretve vagyok.  

Krisztusban, Krisztussal,  

Útján barangolok!!! 

 

Máhl Anita 

2018.01.07. 
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Tandem Istennel  
 

Egy elképzelt beszélgetés Istennel 

 

 

Először úgy tekintettem Istenre, mint szemé-

lyes megfigyelőmre, mint ítélő bírámra, aki 

minden hibámat szoros figyelemmel követi. Ott 

volt valahol, de nem igazán ismertem. 

Később, amikor jobban kezdtem figyelni rá, 

úgy tűnt, mintha biciklitúra lenne az élet egy 

tandemkerékpáron, ahol Isten hátul ülve segít 

tekerni. 

 

Nem emlékszem pontosan, mikor is javasolta, 

hogy cseréljünk helyet, de akkor nagyon más 

lett az élet: Ő megragadta a kormányt, én meg 

őrülten kapaszkodtam. Jártunk gyönyörű ker-

tekben és sziklás helyeken. Néha eszméletlen 

sebességgel, és bár időnkéntőrültségnek tűnt 

az egész, Isten csak annyit mondott: 

– Tekerj!  

Én persze aggódva kérdeztem: 

– Mit csinálsz, hova viszel?  

De Ő csak mosolygott és válaszra sem mélta-

tott. Kezdtem megtanulni bízni. Magam mögött 

hagytam unalmas életem és belevetettem ma-

gam a kalandba. 

Amikor szóltam, hogy félek, hátradőlt és meg-

fogta a kezem. Először nem gondoltam, hogy 

érdeklem, sőt úgy éreztem, tönkreteszi az éle-

tem, de Ő titkokat tud. Én megtanulom, hogy a 

legfurább helyeken is csak csendben tekerjek 

tovább. Kezdem élvezni a látványt Istennel, és 

amikor biztosra veszem, hogy nem bírom to-

vább, Isten csak mosolyog és annyit mond: 

– Tekerj! 

http://havannacsoport.hu/index.php/tanulsagos

-tortenetek/tandem-istennel 

Könyvajánló 
 

Bolyki László: Pedig mi azt hittük –  

Valláskárosultak evangéliuma 

 

 
 

Új könyvének címe: Pedig mi azt hittük. A 

könyv alcíme lett a legfelkavaróbb: Valláskáro-

sultak evangéliuma. Bizonyára direkt lett ez az 

alcím ilyen „ütős”, mert nem is gondolnánk, 

hogy milyen sokan vannak, akik „belebeteged-

nek” hitükbe, annak ellenére, hogy mindenüket 

feláldozzák, és teljesen átadják magukat az 

Úrnak, mégis valamiért egy hamis istenképük 

alakul ki.  

Az emmausi úton olyan emberek találkoznak a 

Mesterrel, akik egyszer már találkoztak vele, 

akik hittek benne, vele jártak. Valaha izzott a 

szívük, de ez a szív kihűlt, amikor a szilárdnak 

látszó hit és reménység szertefoszlott. A dol-

gok nem úgy alakultak, ahogy remélték. Pedig 

azt hitték, hogy... 

Manapság is hívő emberek tömegei járnak ki-

égett szívvel az élet emmausi útjain. Elhagyták 

gyülekezeteiket, otthagyták a korábban lelke-

sen végzett szolgálatikat. Külsőségekben 

ugyan megtartották a hívő életük kulisszáit, de 

a szívük mélyén már rég kihűlt a tűz. Ilyenkor 

marad a fájdalom, a csalódás, az önmarcango-

lás és az üresség, vagy a keserű cinizmus: 

Pedig mi azt hittük... pedig mi azt reméltük. Mi 

történhetett? Hogyan tovább? Rájuk gondolva 

és feléjük fordulva született meg ez a könyv. 

http://havannacsoport.hu/index.php/tanulsagos-tortenetek/tandem-istennel
http://havannacsoport.hu/index.php/tanulsagos-tortenetek/tandem-istennel
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Az apa helye  

10 mai családmodellben 

 
Bár ma már a férfiak is tesznek fülbevalót a 

fülükbe, és sokszor a nők viselik a nadrá-

got, nagyon kétségbe lennék esve, ha egy 

reggel arra ébrednék, hogy a feleségem 

ugyanolyan, mint én. Nálam csak ő lenne 

jobban kétségbeesve. Nem vagyunk egy-

formák, de ettől élhetünk harmóniában. 

 

 

A gyerekek fejlődésének természetes közege a 

család. Fel lehet nőni családon kívül is, de 

azok a feltételek, amelyek szükségesek az 

egészséges személyiségfejlődéshez, csak ép 

családban adottak. A legfontosabb az aprósá-

gokat ölelő biztonság, amelyet a szülők egy-

más iránti szeretete táplál. Ahol ugyanis a szü-

lők külön-külön szeretik a gyerekeiket, de 

egymással nem tudnak kijönni, a gyerek szo-

rong, veszélyben van. 

A nők és a férfiak különbözőek. Ideális, ha egy 

családban jelen van mindkét szülő, vagyis 

mindkét nem viselkedéséből, magatartásából 

mintát kap a gyermek.  

Az apa képviseli az értékeket – hűség, szere-

tet, megbecsülés, tisztelet és nem elsősorban 

az anyagiak –, amelyekért képes áldozatot 

hozni, amire pénzt és időt szán. 

 Az anya példáján keresztül tanulják meg a 

gyerekek az önzetlen gondoskodást, a ragasz-

kodást és azt, hogyan kell a család szeretettel-

jes egysége felett őrködni. 

Jellegzetes családmodellek 

1. A diktátor 

Oroszlánvégtagokban végződő koronás fotel-

ben terpeszkedve olvas az apa. Leghűsége-

sebb alattvalója, a felesége tálcán kínálja a 

király kedvenc italát, a korsó sört. A trónus 

mellett gyermekeik térdelnek, láthatóan apahi-

ánytól szenvedve lesik minden szavát. Szeren-

csére a feminista vadászok ezt a fajtát csak-

nem kiirtották, de azért rejtekhelyeken itt-ott 

ma is fellelhető, nagyon szívós fajta. Létét az 

önzés tartja fenn. 

2. Az anyakirálynő 

Az ingatag birodalmat az anyakirálynő és csa-

ládja váltja fel. Az anya büszkén, egyenes de-

rékkal, koronával a fején és fakanállal a kezé-

ben ül a tűzhely tetején. Nem túl kényelmes 

trónus, de arról árulkodik, hogy ez az uralkodó 

okosabb, mint az előző, mert tudja, hogy a csa-

ládi életet a konyhából a legkönnyebb irányíta-

ni. Lábainál megsemmisülten hever a korábbi 

zsarnok, míg a többi alattvaló, a gyerekek isko-

lai füzettel a kezükben várnak kihallgatásra. 

3. Minden döntések asszonya 

A korábbi királynő nehéz helyzetbe került, az 

anya megtörten vonszolja a nehéz bevásárló-

kosarat, a kisebbik gyerek húzatja magát, a 

nagyobbik úgy tesz, mintha emelné a szatyrot, 

de a legtöbb baj az anya hátán csüngő szakál-

lassal, a férjjel van. Ebben a családban a dön-

tések terhe is az anyára nehezedik. „Anyukám, 

hova írassuk a gyereket, mit vásároljunk...?” – 

fogalmaz a férj. 
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4. Egymást túlüvöltve 

Újabb életszerű modell: üvöltve veszekedő 

házaspár. Háború, ahol a szavakba rejtett 

bombák egyet jelentenek: pusztulj! A rángató-

dzó köldökzsinóron lógó gyerekek szüleik kö-

zött vergődve az asztal alatt reszketnek. Az 

igazi kommunikáció, amely építi a kapcsolatot, 

a szeretetközlés. Ebben a modellben azonban 

mindenki csak a magáét mondja, s nem érzé-

keny arra az üzenetre, amely a másik felől jön. 

A bizonytalansággal elvész a gyerekek harmo-

nikus személyiségfejlődésének minden esélye. 

5. Egyenlők káosza 

A modern család, az egyenlősdi, ahol mindkét 

szülőnek van mosogatóköténye, fakanala, va-

gyis joga különbözőképpen gondolkodni. Tud-

ják, hogy kellenek szabályok az élethez, ám 

ebben az esetben kétféle is akad, és bár a szü-

lők elégedettek, a gyerekek hol az egyikhez, 

hol a másikhoz igazodnak. Pedig életük kezde-

tén szükségük lenne határozott iránymutatás-

ra, egyszerű hasonlattal élve: sínre, amely bár 

utat mutat, száguldani is hagyja a vonatot. 

Bosszantó arra várni, hogy a lámpa zöldre 

váltson, és ha egyszer elromlik, eluralkodik a 

káosz. 

6. A csonka család 

Az egyik szülő elment, válás vagy tragédia mi-

att. A másik fél szerepkörét is vállalnia kell an-

nak, aki a gyerekekkel egyedül maradt. Ebben 

a helyzetben könnyen kialakulhat, hogy az 

anya megszűnik nőnek lenni, és az apa nem 

férfi. 

7. Kapcsolat nélkül 

Az apa munkájába merülve ül az aktáktól ros-

kadozó íróasztalnál, az anya a konyhában főz, 

vagy a gyerek leckéjét kérdezi ki. A kettejük 

között hullámzó vízen ring a gyerekek hajója. 

Ám hiába vannak odakötve mindegyik parthoz, 

nincs valóságos kapcsolat közöttük, a szülők 

páros magányban élnek. 

8. Szülők kedvence 

A szülők törődésük és figyelmük helyett játé-

kokból épített torony tetejére ültetett gyereket 

bálványoznak. Ebben a családban minden a 

gyerekért van, pedig ez az, ami a gyerek érde-

két a legkevésbé szolgálja. 

9. Anyós pajtás a főnök 

A szülőket marionettbábokként mozgatja a 

mester: az anyós, aki segített megvenni a fiata-

loknak az első kocsit, vagy az első lakást. Nem 

baj, ha valamelyik fél édesanyja segít; segít-

sen, amennyit tud. De a férj és feleség testi-

lelki egységét könnyen megzavarhatja az ér-

zelmi zsarnokság. 

10. Gondoskodó-vezető pásztor 

Az apa, mint egy pásztor, vezeti a családtago-

kat, akik követik őt és a példáját. A gyerekek 

számára fontos, hogy az Apa hogy bánik, hogy 

beszél az Anyával, igazat mond-e? Letagadtat-

ja-e magát, amikor keresik? A pásztor gondos-

kodik legelőről, tiszta vízről és őrzi a nyájat. 

Bár szülőtársával együtt vezet, a felelősségét 

nem hárítja át. Ezt a családmodellt, amelynek 

van összetartó ereje, arról lehet megismerni, 

hogy minden tagja számára jó érzés otthon, 

együtt lenni. A jól működő család titka a meg-

lévő alap, keret és a szeretet, amely többet 

jelent a puszta érzelemnél. 

Az Ön családja melyik modellhez hasonlít? 

Dr. Pálhegyi Ferenc 

http://egymasra-hangolva.hu/cikkeink/gyerekneveles-2/28-az-
apa-helye-10-mai-csaladmodellben?limitstart=0 

http://egymasra-hangolva.hu/cikkeink/gyerekneveles-2/28-az-apa-helye-10-mai-csaladmodellben?limitstart=0
http://egymasra-hangolva.hu/cikkeink/gyerekneveles-2/28-az-apa-helye-10-mai-csaladmodellben?limitstart=0
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Gyermekfoglalkozások márciusban 

4. Krizsán Barnus, Kérészi Virág 
Összefoglalás Mózes történeteiből 
 

Szőke Bernadett 
236. A kősziklára és a homokra  
épített ház 

11. Polcz Marton Bianka 
Jézus segít Lázárnak 
 

Ladányi András 
238. Jézus feltámasztja a naini ifjút 

18. Soltészné Nagy Dóra 
Jézus meggyógyít egy vakot 
 

Huberné Ildikó 
240. A magvető 

25. Nyesténé Edina  
Virágvasárnap 
 

Olasz Anita   
241. Konkoly a búza között 

 

 

 
Heti alkalmaink 

Hétfő  
6:30 

Imaóra 

Szerda  
18 óra  

Bibliaiskola / Házicsoport 

Szombat  
17 óra 

Ifi alkalom 

Vasárnap 
9:30 

Istentisztelet 
Online közvetítés:  
jezusel.hu/elo-kozvetites 

 

Havi alkalmaink 

Március 3. 
szombat 13 óra 

Egyperces bizonyság 
 

Március 5., 19. 
hétfő 18 óra 

Női kör  
 

Március 16-18. 
csütörtök 18 óra 

Ifjúsági találkozó 
Kiskőrös 

Március 22. 
csütörtök 18 óra 

Valós értékekről  
mindenkinek 
Bodor István focista:  
Az NB1-ből Nepálon át Jézusig 
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